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Júniustól 8 százalékkal emelik a közalkalmazottak bérét Romániában, és megkezdik az átlagon felüli
nyugdíjakból jogtalanul visszatartott egészségbiztosítási járulékok visszafizetését – közölte Florin
Georgescu pénzügyminiszter-jelölt, miután a leendő kormány tárgyalt a Nemzetközi Valutaalappal
(IMF). Az új kormánynak sikerült megállapodnia az IMF szakértőivel arról, hogy az államháztartás
hiánya idén a tervezettnél nagyobb legyen, de nem magasabb, mint a bruttó nemzeti össztermék
(GDP) 3 százaléka. A kabinet ugyanakkor a híresztelések szerint még idén csökkentené a pékipari
termékek áfáját. Utóbbi intézkedés a szakemberek szerint nem biztos, hogy eléri a várt célt.

Júniustól 8 százalékkal emelik a közalkalmazottak bérét Romániában, és megkezdik az átlagon felüli
nyugdíjakból jogtalanul visszatartott egészségbiztosítási járulékok visszafizetését  – közölte Florin
Georgescu  pénzügyminiszter-jelölt,  miután  a  beiktatásra  váró,  Victor  Ponta  vezette  kormány
küldöttsége befejezte  kétnapos  tárgyalássorozatát  a  Nemzetközi  Valutaalap  (IMF)  Bukarestben
tartózkodó  szakértői  csoportjával.  A  miniszterelnök-helyettesi  és  pénzügyminiszteri  tisztségre
egyaránt jelölt Georgescu – aki jelenleg még a Román Nemzeti Bank (BNR) kormányzóhelyettese –
hozzáfűzte: a beiktatásra váró Ponta-kormány eltökélt szándéka, hogy visszaállítsa a megszorító
intézkedések előtti szintre a közalkalmazotti béreket: első lépcsőben júniustól 8 százalékkal emelik
az állami fizetéseket. Mint ismeretes, 2010 júniusában ideiglenesen 25 százalékkal csökkentették a
közalkalmazottak bérét.  Tavaly év elején ebből 13 százaléknyit  visszadtak, és még körülbelül
ugyanekkora emelésre lenne szükség, hogy bérük ismét elérje a 2010 eleji szintet. Az átlagon felüli,
azaz a 740 lejt meghaladó nyugdíjak esetében az alkotmánybíróság megállapította, hogy azokból
eddig több egészségbiztosítási járulékot vontak le, mint amennyit kellett volna. Ezt a különbözetet
szintén júniustól kezdik havonta visszafizetni – derült ki a pénzügyminiszter-jelölt beszámolójából.

Növelhető a hiánycél

A béremelésre  és  nyugdíj-kiigazításra  a  költségvetési  hiánycél  növelése  árán  lehet  forrásokat
biztosítani.  Georgescu  szerint  a  beiktatásra  készülő  új  kormány  küldöttségének  sikerült
megállapodnia az IMF szakértőivel arról, hogy az államháztartás hiánya idén a tervezettnél nagyobb
legyen,  de  nem magasabb,  mint  a  bruttó  nemzeti  össztermék  (GDP)  3  százaléka.  Korábban
Románia 1,9 százalékos GDP-arányos államháztartási hiányban állapodott meg az IMF-el. Mint arról
beszámoltunk, a  Ponta-kormányról várhatóan ma délután szavaz a parlament. Ha megkapja a
bizalmat, a kabinet kedden megtartja első ülését, amelyen a tervek szerint elfogadja az IMF-nek
küldendő  új  szándéklevelet  a  módosított  költségvetési  hiánycélról.  Mint  ismeretes,  Románia
számára tavaly márciusban összesen 5,3 milliárd eurós, kétéves hitelprogramot hagyott jóvá az EU,
az  IMF  és  a  Világbank.  A  készenléti  megállapodást  (stand-by  arrangement)  Románia
elővigyázatosságinak  tekinti,  azaz  nem  hív  le  belőle  pénzt,  mindazonáltal  a  negyedéves
felülvizsgálatokon át kell esnie, a hiánycél módosítását is el kell fogadtatnia a hitelezőkkel.

Băsescu benne van

Az ügyben tegnap délután megszólalt Traian Basescu államfő is, aki délelőtt szintén fogadta az IMF
küldöttségét. Az elnök leszögezte: nem igaz, hogy nem támogatja a béremelést, sőt éppen azért



tartja fontosnak, mert az szerinte stimulálhatja a fogyasztást, és  csökkentheti az állami rendszerek
forráshiányát.  „Ma  is  ugyanolyan  manipuláció  zajlik,  mint  két  éve:  akkor  senki  sem  akarta
elmagyarázni, hogy a megszorítások nélkül mind a 22 millió állampolgárnak szenvednie kell. Ma azt
mondják,  az  elnök  nem  ért  egyet  a  béremeléssel  és  a  nyugdíjakból  levont  összegek
viszszafizetésével. Határozottan kiállok a bérek visszaemelése mellett, ezt mind az IMF, mind a
parlament, mind Victor Ponta kijelölt miniszterelnök tudomására hoztam” – szögezte le. Szerinte
ugyanakkor a béremelés nem érinti hátrányosan a nyugdíj- és az egészségbiztosítási alapot, sőt
csökkenti a hiányt, mivel nagyobb az adóalap. Kijelentette: egyetlen olyan megoldást sem tart
elfogadhatónak, amely növelné a tb-alap hiányát, azaz kisebb bevételt jelentene. A nyugdíjalap
hiánya mintegy 3,6 milliárd euró, azaz 16 milliárd lej. A béremelés egymilliárd lejjel csökkenti ezt a
hiányt. Kijelentette: csak arról kívánta az IMF-et tájékoztatni, hogy az idei választási évben egyetlen
populista  intézkedést  sem  tart  elfogadhatónak.  Az  államfő  rámutatott:  a  pénzügyi  tárca
tartalékalapjában  több  mint  ötmilliárd  euró  pénzpiacokról  felvett  hitel  található,  hogy  időben
kifizethessék az esedékes hitelrészleteket. E tartalékot azért kellett fölhalmozni, hogy az ország ne
kerüljön függő helyzetbe, és ne kelljen hirtelen, túl nagy kamattal pénzt fölvenni. A béremelésre
szánt pénzek az IMF-fel történt megállapodás nyomán különíthetők el. Emlékeztetett: a korábbi
megállapodás  értelmében  a  költségvetési  hiánycélt  1,9  százalékban  határozták  meg,  azzal  a
megjegyzéssel,  hogy az indokolt  esetben 2,2-2,3 százalékosra növelhető.  Rámutatott:  a deficit
kisebb volt a vártnál, 1,84 százalékos. A kormány a januári megállapodás értelmében kevéssel 2
százalék fölé tolhatja ki a hiánycélt, vagyis az államfő szerint megvan a pénzügyi mozgástér a
közalkalmazotti bérek kifizetésére.

A  nyugdíjból  levont  összegek  kapcsán  kifejtette:  még  nem  látja  a  megoldást,  de  a
pénzügyminiszterrel és a kormányfővel együtt keresik a megoldást.

Privatizáciű és korszerűsítés

Az állami cégek átalakítása, a magánszférából érkezett menedzserek és a privatizációs folyamat
felgyorsítása kapcsán – amelyek szintén a hitelmegállapodás feltételei – Traian Băsescu elmondta:
az energetikai cégek részleges privatizációjából származó bevételt a vállalatok korszerűsítésére
költik. Rámutatott: a Transgaz földgázszállító cégnek például új szivattyúállomások és új vezetékek
kiépítésére  van  szüksége.  Kijelentette  továbbá,  hogy  az  új  egészségügyi  törvény  továbbra  is
prioritás, és leszögezte: véleménye szerint az egészségügyi rendszer nem működhet jól mindaddig,
amíg  abban  nem  jelenhet  meg  a  magánszféra  is,  jelenleg  ugyanis  nincs  elegendő  pénz  a
fenntartására.

Boc: "a mi érdemünk"

Eközben  Emil  Boc  február  elején  lemondott  kormányfő  a  Demokrata-Liberális  Párt  (PDL)
kampányindító rendezvényén saját kormányának, illetve az ezt követően Ungureanu-kabinetnek
vindikálta azt, hogy júniustól sort lehet keríteni a béremelésre, s a nyugdíjasok is visszakaphatják a
tőlük jogtalanul elvett pénzösszegeket. „Meghoztuk a megfelelő intézkedéseket, most pedig az
ország egyenesen áll az Európai Unióban tapasztalható gazdasági nehézségek előtt” – fejtette ki az
exminiszterelnök.
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